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Američané za miliardu 
korun koupili Tcp cloud

Technologický gigant 
Mirantis ovládl za téměř 
miliardu korun českou 
startupovou firmu Tcp 
cloud zabývající se oblastí 
privátních cloudů. str. 5

Home Credit posílí 
byznys v Americe
Český poskytovatel půjček 
Home Credit rozšíří od 
počátku příštího roku akti-
vity v USA. Rozjet obchody 
má pomoci také manažer 
Igor Převlovský převelený 
do USA z Číny. str. 6

Kolem Prazdroje krouží 
i čínský pivovar 
Uchazečů o aktiva SABMil-
leru ve střední a východní 
Evropě, jimž vévodí Pl-
zeňský Prazdroj, přibývá. 
Zájem má i čínská firma 
China Resources Beer. str. 6

V Británii vyroste nová 
jaderná elektrárna
Britská vláda schválila 
projekt nové jaderné elek-
trárny Hinkley Point C. Za 
18 miliard liber ji postaví 
francouzská EDF s pomocí 
čínské státní firmy. str. 10
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Staletí úspěchu 
českého chmele
Chmel patří k tradičním 
českým exportním artiklům. 
téměř monopolní postavení 
drží v oboru Chmelařství, 
družstvo Žatec.

byznyS Story

str. 8–9

První summit 
eU po brexitu
vůdci 27 zemí hledají 
na summitu v Bratislavě 
léky pro nemocnou 
evropskou unii. Poprvé 
bez účasti Britů.

UdáloSti
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lUDěK NiEDERmayER:

Zeman v rozhovoru pro Guar-
dian prokázal, že je hloupý 
a nebezpečný. čr je plná 
skvělých lidí a ti si nezaslouží 
takovou „reprezentaci“.

twitter.com/e15news

do českých realit 
teče zámořský 
kapitál České reality lákají stále víc nových 

investorů ze zahraničí. Přicházejí 
zejména z Asie a USA, ale například 
také z Jihoafrické republiky nebo 
Austrálie. Noví hráči už letos investovali 
miliardy korun. Vedle tradičních 
nákupů pronajatých kancelářských nebo 
obchodních center se investoři nově 
zajímají také o bytové domy zvláště na 
lukrativních pražských adresách. byznyS / str. 5
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Včera, dnes a zítra
Včera měli fanoušci kultovního seriálu Červe-
ný trpaslík svátek – britská webová služba jim 
s předstihem zpřístupnila první díl jedenácté 
sezony. Dopisuji řádky tohoto zápisníku, odesílám 
editorovi, a s myšlenkami na to, zda mám ještě 
předplatné té mezinárodní VPN, mi v hlavě zní 
jediné: „Nachystejte květináče!“

Dnes zkuste obrátit svoji pozornost od monitorů 
s ČT (Červeným trpaslíkem!) k Měsíci. Proběhne 
takzvané polostínové zatmění. Jde o událost, kdy 
polovina Měsíce výrazněji ztmavne. Významně se 
totiž přiblíží plnému stínu, který Země vrhá jeho 
směrem. Chcete-li událost pozorovat, najděte si 
vyvýšenější místo s výhledem na východní část 
oblohy – Měsíc totiž bude relativně nízko, jen 
15 stupňů nad horizontem. Vrchol zatmění pro-
běhne ve 20.54 hodin našeho času, pozorovatelný 
bude pouhým okem.

A co zítra? Pokud bude přát počasí, v Česku to 
pro výletníky vypadá na pernou sobotu: ve výpisu 
událostí dominují ty zemědělské, třeba Slavnosti 
cibule v Račeticích, Česnekové slavnosti v Rosicích 
anebo rovnou Bramborová válka na zámku Vel-
trusy. A právě ta je pěkným oslím můstkem k mým 
oblíbeným vojenským akcím. Mít čas, tak v Ostra-
vě určitě navštívím jubilejní dny NATO, v Olomou-
ci rekonstrukci z dob napoleonských válek Olmütz 
1813 a v Praze zase rekonstrukci bitvy na Bílé hoře. 
Jestli ale bude pršet, vypadá to zase na prostou 
repetici dřívějších sérií Červeného trpaslíka… 

n Bratislavský summit je 
pouhé neformální setkání, 
nebude se o ničem hlaso-
vat. Jednat se má o aktuá-
lním dění v unii a lídři se 
pokusí nastínit, kam by 
měla EU po odchodu Bri-
tánie směřovat. Vrcholná 
schůzka se poprvé usku-
teční bez britské premiér-
ky Theresy Mayové.

Jana Havligerová

Premiér Bohuslav Sobotka 
(ČSSD) odjíždí do slovenské me-
tropole s jasným zadáním: Ev-
ropská unie by se měla společně 
postarat o bezpečnost svých 
občanů, soustředit by se měla na 
stírání rozdílů mezi Východem 
a Západem. Je nutné posílit unij-
ní zahraniční politiku a opřít ji 
o společnou obrannou politiku. 

Důležitým bodem je konver-
gence, zejména v zemích V4 
panují obavy, že po odchodu 
Británie z EU se objeví snaha 
omezit čerpání peněz z evrop-
ských fondů. Podle českého pre-
miéra by to byla cesta špatným 

směrem. „Kohezní politika do 
značné míry drží EU pohroma-
dě, reálně pomáhá sbližovat 
životní úroveň v jednotlivých 
státech unie,“ míní Sobotka.

K vytvoření společné evrop-
ské obrany, která by doplňovala 
Severoatlantickou alianci, 
a funkce plnohodnotného mi-
nistra zahraničí vyzval evrop-
skou sedmadvacítku i předseda 
Evropské komise Jean-Claude 
Juncker. Hlavní prioritou 
v oblasti bezpečnosti má být 
ostraha vnější hranice, státy 
by měly spolupracovat také na 
výzkumu a inovacích v oblasti 
obrany. Evropská komise do 
konce roku navrhne vytvoření 
Fondu evropské obrany. V pro-

jevu, který Juncker přednesl dva 
dny před konáním summitu, 
také vyzval nynější slovenské 
předsednictví EU, aby pomohlo 
překonat rozdíly mezi těmi, kdo 
jsou zdrženliví vůči integraci 
uprchlíků, a těmi, kdo si myslí, 
že spravedlivý podíl všech na 
přerozdělování běženců je zá-
sadní. Připustil ale, že solidarita 
se nedá přikázat.

Šéf EK oznámil i další 
iniciativy. Navýšit by se podle 
něj mohl například investiční 
plán Evropské unie, a to na 620 
miliard eur, zhruba 16,7 bilionu 
korun, do roku 2022. Do roku 
2020 se předpokládají investice 
v objemu 500 miliard eur, tedy 
13,5 bilionu korun.

sedmadvacítka hledá 
léky na své neduhy

Protagonisté dne

Jiří běhounek

hejtman Vysočiny

Jaromír grégr

jednatel RGi

Jean-bernard lévy

šéf edf

Stojí za Iniciativou 202020, která 
má zlepšit elektronizaci státní 
správy. Česko se snad v tomto 
směru brzy posune o kus dále.

str. 3

Investiční holding RGI prodal 
Američanům téměř za miliardu 
korun startupovou společnost TCP 
cloud.

str. 5

Britská vláda odklepla stavbu 
jaderné elektrárny Hinkley  
Point C, kterou postaví EDF 
společně s Číňany. 

str. 10

Zápisník  
Marka Schwarzmanna

Zřízení společného velitelství, propojení evropských vojenských zdrojů•	

Navýšení peněz v Evropském fondu strategických investic•	

Podpora investic v klíčových zemích Afriky a Blízkého východu ve výši •	
44 miliard eur, asi 1,9 bilionu korun

Zřízení „evropských sborů solidarity“. Mladí lidé z celé EU budou v jejich •	
rámci moci nabídnout své síly a pomoc v krizích, jako je migrace či nedávné 
zemětřesení v Itálii

některé záměry 
evropské komise

Prezident Miloš zeMan při své cestě po Pardubickém kraji včera navštívil ve společnosti hejtmana 
Martina Netolického i Odborný léčebný ústav Jevíčko na Svitavsku. Prezident v ústavu strávil zhruba hodinu 
a půl, debatoval s pacienty, zaměstnanci a obyvateli regionu. Je druhým prezidentem, který zařízení navštívil, 
v roce 1929 do Jevíčka přijel T. G. Masaryk.

PrezideNTSká NávšTěva
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n Stát plánuje spuště-
ní více než tří desí-
tek nových služeb, 
které mají zkvalitnit 
elektronickou komu-
nikaci lidí a úřadů. 
Počítá s tím Iniciativa 
202020, kterou včera 
zahájil premiér Bohu-
slav Sobotka.

Iniciativa 202020, navržená 
hejtmanem Vysočiny Jiřím 
Běhounkem (ČSSD) a ICT 
Unií, má posunout Česko 
do roku 2020 v hodnocení 
úrovně e-governmentu podle 
metodiky OSN z 50. místa na 
světě mezi 20 nejvyspělejších 
zemí na světě. ČR toho chce 
dosáhnout prostřednictvím 
zavádění nových služeb 
v oblasti elektronizace státní 
správy, ale i zvyšováním in-
formovanosti o službách, kte-
ré již fungují. Podle Běhounka 
má iniciativa podporu všech 
parlamentních stran.

Zavedením elektronického 
občanského průkazu s či-
pem, který obsahuje i elek-
tronický podpis, by se měla 
příští týden zabývat vláda. 
Fungovat by měl od roku 
2018. Počítá se i s vládním 
cloudem, ve kterém budou 
sdílené všechny služby e-go-
vernmentu. O tom by měla 
vláda jednat na podzim.

„Není žádným tajemstvím, 
že máme velké zpoždění, 
velké mezery, ale i velké pří-

ležitosti. Elektronizace státní 
správy je cestou moderního 
a prosperujícího státu,“ uvedl 
Sobotka. Z fungujících služeb 
zmínil kontaktní místa Czech 
Point, centrální registry nebo 
elektronické výpisy z rejst-
říků.

Podle prezidenta ICT Unie 
Zdeňka Zajíčka funguje 
v rámci e-governmentu 
kolem 735 on-line služeb. 
O těch současných i plá-
novaných má informovat 
nový web 202020.cz , který 
má sbírat i náměty občanů, 
jaké další služby by v rámci 
elektronické státní správy 
chtěli.

Zlepšení pozice Česka 
v oblasti elektronické státní 
správy je jednou z priorit 
vládního koordinátora pro 
digitální agendu Tomáše 
Prouzy. Česko podle něj 
v posledních letech za-
ostalo mimo jiné proto, že 
přestalo plnit některé dříve 
vzniklé iniciativy. Špatné 
hodnocení přikládá i tomu, 
že o některých službách 
občané nevědí. V někte-
rých oblastech je ČR i před 
vyspělými zeměmi, zmínil 
například on-line výpisy 
z rejstříku trestů nebo 
registru řidičů. /čtk/
 názory str. 13

Možnosti e-governmentu se 
rozrostou o desítky služeb
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Na každého Čecha nyní 
hypoteticky připadá dluh 
zhruba 160 tisíc korun. 
Státní zadlužení totiž během 
pololetí stouplo o 18 miliard 
korun na 1,691 bilionu korun. 
Údaje z poloviny července 
včera potvrdilo ministerstvo 
financí. 

Podle červencového vyjá-
dření ministerstva financí je 
za růstem dluhu větší prodej 

státních dluhopisů díky 
příznivým podmínkám na fi-
nančním trhu. Vnitřní zadlu-
žení státu stouplo v pololetí 
o 17,2 miliardy na 1406,6 mi-
liardy korun. Zahraniční 
dluh stoupl o 1,1 miliardy na 
284,7 miliardy korun.

Státní dluh je tvořen dluhy 
vlády a vzniká především 
hromaděním schodků státní-
ho rozpočtu. /čtk/

státní dluh v pololetí 
stoupl o 18 miliard

elekronizace státní sPrávy. Jednou z již déle fungujících 
služeb e-governmentu jsou kontaktní místa Czech Point.
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CERMAT dostal 
půlmilionovou pokutu
Centrum pro zjišťová-
ní výsledků vzdělávání 
(CERMAT), které v Česku 
organizuje maturity, do-
stalo od Úřadu pro ochra-
nu hospodářské soutěže 
půlmilionovou pokutu. 
Je za výběr firmy, která 
zajišťovala informační 
infrastrukturu a kontrolu 
společné části maturitní 
zkoušky. CERMAT ji vybral 
bez soutěže. 

Praktičtí lékaři nebudou 
protestovat
Praktičtí lékaři se dohodli 
s ministerstvem zdravotnic-
tví na růstu úhrad pro příští 
rok a dalších požadavcích, 
a tak nebudou 21. září pro-
testovat uzavřením ordina-
cí. Oznámili to místopřed-

seda Sdružení praktických 
lékařů Petr Šonka a náměs-
tek ministra zdravotnictví 
Tom Philipp, který má na 
starosti přípravu úhradové 
vyhlášky na příští rok.

Vysoké školy se obávají 
podfinancování
Vysoké školy se od osm-
náctiprocentního podílu 
na rozpočtu školství, 
který ministryně Kateřina 
Valachová (ČSSD) předsta-
vila jako cíl pro rok 2018, 
zatím vzdalují. Včera na to 
upozornil předseda Rady 
vysokých škol Jakub  
Fischer. Podle současného 
návrhu rozpočtu na rok 
2017 by jejich podíl na vý-
dajích ministerstva školství 
klesl na 13,6 procenta. K do-
sažení 18 procent chybějí 
za současné situace zhruba 
čtyři miliardy. /čtk/

Krátce

Sněmovní komise ke sporné 
reorganizaci policie včera 
přijala usnesení týkající se 
jednoho z největších kritiků 
reformy, bývalého detektiva 
protimafiánského útvaru 
Jiřího Komárka. Jeho tvrzení, 
objevující se v médiích, podle 
ní nejsou průkazná. Komisi 
nepředložil přímé důkazy, 
které by potvrdily jeho vyjád-
ření vůči lidem či institucím.

Komise také dá podnět 
Nejvyššímu státnímu 

zastupitelství a Generální 
inspekci bezpečnostních 
sborů (GIBS), aby prověřily 
úniky do médií.

Výsledky má dát komise 
plénu do konce října. Zatím 
není známý termín, kdy by 
se mělo uskutečnit v pořa-
dí osmé jednání. Čeká se, 
až bude zproštěn mlčenli-
vosti ministr spravedlnosti 
Robert Pelikán (ANO) 
a bývalý ředitel GIBS Ivan 
Bílek. /čtk/  více e15.cz

exdetektiv komárek 
nemá přímé důkazy 

http://zpravy.e15.cz/domaci/politika/snemovni-komise-obvineni-proti-chovancovi-a-tuhemu-jsou-neprukazna-1321312
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V ulicích Prahy a v MHD se 
lidé už několik týdnů setká-
vají s plakáty hlásajícími 
„segway no way“. Magistrát 
tím upozorňuje zejména 
turisty na zákaz a možnou 
pokutu. Kampaň namířená 
proti jízdě vozítek segway 
vyšla Prahu minimálně na 
400 tisíc korun bez DPH.

O zákazu jízdy elektric-
kých dvoukolek v širším 
centru Prahy rozhodlo 
vedení města v červenci. 
V ulicích ale stále chybějí 
příslušné dopravní značky, 
zákaz tedy není vymahatel-
ný. Jezdci jej tudíž nere-
spektují a metropoli dál 
brázdí bez omezení.

Konkrétní termín, dokdy 
mají být zákazové značky 
osazeny, nebyl stanoven. 
Podle posledních infor-
mací tato situace potrvá 
pravděpodobně do listo-
padu. Asociace Segway ČR 
hodlá do té doby služby dál 
provozovat.

Podle údajů z magistrát-
ního jednání schválili radní 
zákaz bez náležité přípravy. 
Zatím totiž není jasné ani 
to, kdo a kolik zákazových 
značek vyrobí a kde přesně 
by měly být umístěny. 
Magistrátní skupina a tech-
nická správa komunikací 
teprve připravují příslušný 
projekt. /čtk/

Kampaň za 400 tisíc 
je na segwaye krátká

nový problém. Kdo si myslel, že otevřením tunelu Blanka ubude v metropoli kontroverzních 
dopravních uzlů, ten se mýlil. Některé zmizely, jiné se zrodily. Narůstající konflikt mezi Prahou 6 
a magistrátem je toho důkazem.
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n Kvůli dopravní si-
tuaci v Praze 6 vyzval 
radní Petr Dolínek 
(ČSSD) k rezignaci 
starostu šestky Ond-
řeje Koláře (TOP 09).

Pavel Otto

Žádnou z klíčových otázek, 
s nimiž se podle opozičních 
stran potýká hlavní měs-
to, pražské zastupitelstvo 
neprojednalo. Zaskočená 
z postupu koalice byla hlav-
ně ODS, která se na zařazení 
problematiky Pražského 
okruhu a dalších témat 
na program před týdnem 
dohodla s primátorkou 
Adrianou Krnáčovou (ANO). 
Občanští demokraté kvůli 
tomu vycouvali z požadavku 
svolat mimořádné jednání 
zastupitelů, za což sklidili 
kritiku od TOP 09 a Pirátů.

Radní navrhli materiál 
o dostavbě okruhu mezi D1 
a D11 jen jako informativní 
tisk, aby o něm nemohla být 
vedena debata. „Situace je 

vážná, už proběhlo jednání 
Prahy s předsedou vlády. 
I proto by toto téma měli za-
stupitelé projednat. Mrzí mě, 
že paní primátorka nesplnila 
slib,“ řekl šéf pražské ODS 
Filip Humplík.

Podle Jiřího Nouzy (TOP 
09) mělo zastupitelstvo 

přijmout k dostavbě okruhu 
usnesení. „Jde o to, abychom 
posílili mandát toho, kdo 
bude za Prahu vyjednávat. 
Jde o zájem města,“ uvedl.

Vystoupil také posla-
nec a bývalý středočeský 
hejtman Petr Bendl (ODS). 
Pozastavil se nad tím, že 

radní nevyslechli nynějšího 
hejtmana Miloše Peteru 
(ČSSD), který s nimi chtěl 
jednat o dopravním propo-
jení Prahy se Středočeským 
krajem. „Nevpuštění hejtma-
na k diskuzi je excesem. Pra-
ha s krajem spolupracovat 
musí,“ konstatoval Bendl.

Další dopravní téma 
rozpoutalo hádku mezi 
radním Petrem Dolínkem 
(ČSSD) a starostou Prahy 6 
Ondřejem Kolářem (TOP 09). 
Ten už si delší dobu stěžuje 
na situaci v okolí Vítězného 
náměstí, kde se kvůli tunelu 
Blanka tvoří dlouhé kolony 
aut. „Na šestce se nedá žít, 
nedá se tam dýchat,“ prohlá-
sil Kolář, když interpeloval 
Dolínka.

„Pokud nevíte, co je kom-
petence starosty, a pokud 
neumíte Prahu 6 spravovat, 
pak rezignujte,“ opáčil mu 
radní. Dodal, že Praha vstu-
puje do věcí městských částí 
jen ve chvíli, kdy jde o něco, 
co překračuje pravomoci 
místní radnice. „Jsou ale 
věci, o kterých musíte roz-
hodnout sami,“ uzavřel.

opozice narazila, 
neprosadila nic

Radní navrhli 
materiál o dostavbě 
okruhu mezi D1 a D11 
jen jako informativní 
tisk, aby o něm 
nemohla být vedena 
debata.

Kde jsou segwaye zakázány

Antimonopolní úřad našel chyby v pražské zakázce

Pražský magistrát dostal od Úřadu pro ochranu hospo-
dářské soutěže půlmilionovou pokutu za chyby v zakázce 
na dodávku výstroje pro městskou policii. Rozhodnutí 
není pravomocné, město se proti němu může odvolat. 
Městská policie se závěry úřadu nesouhlasí.

Týden mobility uzavře některé ulice

Česká metropole se přidává k Evropskému týdnu mobility. 
Akcí Zažít město jinak, která začíná dnes, chce lidem při-
blížit alternativní způsoby dopravy. Některé ulice Prahy 
tak budou proto neprůjezdné. Akce je z podnětu Evropské 
komise pořádána od roku 2002. /čtk/

Krátce

Pramen čtk



Americký gigant zaměřený 
na počítačové technologie 
Mirantis koupil za téměř 
miliardu korun firmu tcp 
cloud, startupovou spo-
lečnost Technologického 
centra Písek (TCP). Uvedli 
to zástupci 
investičního 
holdingu RG 
Investment, 
který TCP 
vlastní. 

„Zajímavé 
projekty 
nevznikají 
pouze v dob-
rých lokali-
tách, ale také 
v místech, 
kde je kvalit-
ní zázemí, dobře sestavený 
tým a správné know-how. 
Tato akvizice nám potvr-
dila, že takové zdroje nám 
nechybějí,“ uvedl jednatel 
společnosti RGI Jaromír 
Grégr. 

Technologické centrum 
Písek, které se zaměřuje na 
podporu a rozvoj prodeje 

informačních a komunikač-
ních technologií, vzniklo 
v roce 2007. Od roku 2013 
sídlí v rekonstruovaných 
Žižkových kasárnách s uni-
kátním datovým centrem. 
TCP jako první středisko 

v Česku 
poskytuje 
hardwarové 
i softwarové 
cloudo-
vé služby 
zákazníkům 
ve veřejné 
i komerční 
sféře. Je tech-
nologickým 
partnerem 
a propagáto-
rem konceptu 

Smart City Písek a Smart 
Region Jižní Čechy. 

Akciová společnost Tcp 
cloud, jež se zabývá privát-
ními cloudy, vznikla jako 
spin-off TCP v roce 2014. 
K jejím zákazníkům patří 
AVG Technologies, Mall.
cz, ČD Informační systémy 
nebo 100%IT. /čtk/
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n Jihoafrická repub-
lika či Austrálie patří 
k místům, odkud do 
Česka přicházejí noví 
realitní hráči. Utrácejí 
miliardy.

Daniel Novák

Zlatá horečka v realitách láká 
do Česka čím dál víc nových 
hráčů ze zahraničí. Tradičně 
nakupují pronajaté podni-
katelské nemovitosti typu 
kancelářských nebo obchod-
ních center. Novinkou je však 
příliv nových investorů také 
do bytů. 

„Noví investoři přicházejí 
zejména z Asie a Pacifiku 
a také z USA,“ říká Zdenka 
Klapalová, šéfka poradenské 
společnosti Knight Frank. 

Příkladem nováčků v tu-
zemsku je americká společ-
nost Taris Real Estate, která 
se zaměřuje na výstavbu 
luxusního bydlení. V Česku si 
však místo luxusu vyhlédla 
byty pro mladé. V Praze na 
Krejcárku spolu s tuzemskou 
firmou Edifice postaví byty za 
půl miliardy korun. 

„Taris Real Estate v tuto 
chvíli prozkoumává tuzem-
ský trh a je otevřený investič-
ním příležitostem v regionu,“ 
uvedl obchodní šéf projektu 
Krejcárek Karel Slavíček.  

Dalším novým hráčem na 
rezidenčním trhu v met-
ropoli je německý penzijní 
fond spravovaný společností 
Institutional Investment 
Partners. Za pomoci firmy 
Zeitgeist koupil na lukrativ-
ních adresách šest historic-
kých budov s nájemními byty. 
Velký zájem mají investoři 
podle Klapalové rovněž o ne-
movitosti na nejlepších 
nákupních třídách 
typu ulice Na 
Příkopě v centru 
Prahy. Letos 
tam celosvěto-
vá investiční 
společnost 
LaSalle Invest-
ment Mana-
gement udělala 
svou první českou 
akvizici. Za více 
než dvě miliardy korun 
koupila tři domy. 

Do českých realit proudí 
nový kapitál z ciziny 

Jako první v Česku 
TCP zajišťovalo 
hardwarové 
i softwarové 
cloudové služby 
pro veřejnou 
i komerční sféru.

náKupní hlaD. Domy na dobrých adresách, k nimž patří pražský 
Karlín, vzbuzují zájem donedávna v Česku nevídaných investorů.
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Podobnou cenu 
zaplatila při 

vstupu do České 
republiky a 

na Slovensko 
také austral-
ská inves-
tiční banka 
Macquarie. 

Původně 
kroužila kolem 

největšího 
developera skladů 

a průmyslových hal 
CTP. Nakonec se však na pře-

vzetí industriálního portfolia 
dohodla se skupinou HB 
Reavis. 

Další miliardy v Česk 
investovala jihoafrická spo-
lečnost New Europe Property 
Investments. Za 2,2 miliardy 
korun koupila obchodní 
centrum Forum v Ústí nad 
Labem. Z Jižní Afriky pochází 
také investor Rockcastle, kte-
rý si pro změnu od obchod-
ního řetězce Tesco pořídil 
liberecké nákupní středisko 
Forum.  

prodej písecké 
firmy Tcp cloud 
vynesl miliardu

Výběr mýtného manažera 
vázne na odvolání

Proti výsledkům výběro-
vého řízení na takzvaného 
mýtného manažera se 
odvolala společnost Cetag. 
Ministerstvo dopravy 
vítězem tendru koncem 
srpna vyhlásilo společnost 
Deloitte Advisory, úřad teď 
musí vyhodnotit připomín-
ky Cetagu. Pokud stížnosti 
nevyhoví, může se firma 
obrátit na antimonopolní 
úřad. Nastal by tak skluz 
v přípravě tendru na provoz 
mýta po roce 2019. 

Banky v Česku vydělaly 
o sedm miliard více
Bankám a spořitelnám 
v Česku stoupl v prvním 
pololetí souhrnný čistý zisk 
meziročně o 7,27 miliardy 
na 44,73 miliardy korun. 
Vyplývá to z dat, která zve-
řejnila Česká národní ban-
ka. Bilanční suma sektoru 

ke konci června činila  
5,84 bilionu korun, mezi-
ročně o 375 miliard více.

Toray rozšíří svou 
textilku v Prostějově
 Japonská firma Toray chce 
vložit dalších 455 mi- 
lionů korun do rozšíření 
závodu v Prostějově, kde 
vyrábí textilie, látky do air-
bagů a desky pro ofsetový 
tisk. Přibude tím 21 pracov-
ních míst.

Američané investují  
25 milionů dolarů
Výrobce magnetických sní-
mačů a měřicích přístrojů 
SSI Technologies ze Spoje-
ných států otevřel v prů-
myslovém areálu v Přesta-
nově na Ústecku svůj závod. 
Do technologie chce během 
dvou let investovat více než 
24 milionů dolarů. V první 
etapě zaměstná 250 pracov-
níků. /čtk/

Krátce

Americká Taris  
Real Estate místo  

obvyklého luxusu zvolila 
byty pro mladé. Do stavby  
v Praze na Krejcárku vloží

500
milionů korun.



David Vagaday

Řady zájemců o aktiva 
SABMilleru ve střední 
a východní Evropě, jimž 
vévodí Plzeňský Prazdroj, 
se rozšiřují. K potenciálním 
kupcům přibyl i pivovar 
China Resources 
Beer, který vaří 
světově nejpro-
dávanější pivo 
Snow Beer.

Prodej ak-
tivit SABMil-
leru v Česku, 
Polsku, 
Maďarsku, 
Rumunsku 
a na Slovensku 
je součástí pod-
mínek pro dohodnuté 
převzetí SABMilleru riva-
lem Anheuser-Busch InBev. 
Kromě Prazdroje zahrnují 
aktiva určená k prodeji 
i polské značky Tyskie 
a Lech, slovenský Topvar, 
maďarský Dreher a rumun-
ský Ursus. Jejich celková 
hodnota se odhaduje na pět 
až sedm miliard eur. Podle 
agentury Bloomberg čínská 

společnost probírá nabídku 
se svými poradci. Prodej 
majetku SABMilleru ve 
střední a východní Evropě 
má odstartovat již v říjnu. 

Čínský pivovar už dříve 
se SABMillerem spolu-
pracoval. Měly společnou 

firmu, která vyrábí 
právě Snow Beer. 

V březnu však 
Číňané tuto 

společnost 
plně ovládli, 
když od 
SABMille-
ru koupili 

49procentní 
podíl za 1,6 mi-

liardy dolarů, 
což bylo podstatně 

méně, než se čekalo. 
China Resources Beer se 
následně staly jedničkou 
na čínském pivním trhu 
s podílem zhruba třicet 
procent. Také tento obchod 
byl jednou z transakcí, 
které mají zajistit souhlas 
regulátorů s prodejem SAB-
Milleru jeho konkurentovi 
AB InBev za zhruba 107 mi- 
liard dolarů.  Více E15.cz
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n Sázka na Ameri-
ku se má proměnit 
v lukrativní podnik 
také díky špičkovému 
manažerovi skupiny 
Igorovi Převlovskému.

Jaroslav Bukovský

Svůj byznys ve Spojených 
státech rozšíří od počátku 
příštího roku Home Credit. 
Skupina v rámci společného 
podniku se čtvrtým největ-
ším americkým operáto-
rem nabídne zákazníkům 
kreditní karty, záměrem je 
oslovit půjčkami rizikovější 
část klientely zámořského 
telekomu. Pomoci rozjet 
obchody má také angaž-

má špičkového manažera 
Igora Převlovského, který od 
konce léta převzal americ-
kou větev skupiny. Svého 
černého koně 
tam Home 
Credit převelel 
z nejlukrativ-
nějšího trhu 
v Číně. 

„Naše 
podnikání 
v Americe má 
stále charak-
ter start-upu 
a je na čase to 
změnit,“ uvedl 
mluvčí Home 
Creditu Milan Tománek. 
Vstup na americký trh sku-
pina ohlásila teprve v loň-
ském roce, se svou zhruba 
čtvrtmiliardovou hodnotou 

patří americké aktivity 
pro Home Credit prozatím 
k nejmenším trhům. Tamní 
zisky skupiny dosud generu-

je financování 
mobilních 
telefonů 
zákazníků 
Sprintu.

Příchod 
zkušeného 
manažera 
Převlovského 
na americký 
trh rovněž 
oživil speku-
lace o uve-
dení akcií 

Home Creditu na některou 
ze světově významných 
burz. Tento krok skupina 
zvažovala už v roce 2013. 
Právě Wall Street volí podle 

transakčních poradců firmy 
s globálním záběrem podni-
kání nejčastěji. Skupina ale 
takovou souvislost vylučuje. 
„Angažování pana Převlov-
ského vychází z přirozené 
rotace manažerských pozic 
ve firmě. Nejde o žádný 
prolog k uvedení akcií na 
newyorskou burzu,“ dodává 
Tománek. 

Home Credit, založený 
v roce 1997 v Česku, posky-
tuje spotřebitelské úvěry ve 
střední a východní Evropě, 
Společenství nezávislých 
států a Asii. Kromě Ameriky 
působí tak v Česku, na Slo-
vensku, v Rusku, Bělorusku, 
Kazachstánu, Číně, Indii, 
Indonésii, Vietnamu, na 
Filipínách a ve Spojených 
státech. 

Home Credit posiluje 
byznys v Americe

Home Credit 
v rámci podniku 
s americkým 
telekomem 
nabídne kreditní 
karty rizikovější 
části klinetely. 

Číňané od  
SABMilleru koupili  

49% 
podíl ve společné firmě 

vyrábějící Snow  
Beer. Tím ji  

ovládli.

Pošta chce 
po státu  
1,76 miliardy
Česká pošta požádala 
Český telekomunikační 
úřad o úhradu loňských 
čistých nákladů z posky-
tování základních služeb 
1,76 miliardy korun. Stát 
ale poště zaplatí z rozpočtu 
maximálně 700 milionů. 
Uvedl to ČTÚ v pravidelné 
měsíční zprávě. 

Podle zákona o poštov-
ních službách je pošta 
povinna zajistit na celém 
území dostupnost základ-
ních služeb. Mezi ty patří 
dodání zásilek do dvou ki-
logramů, dodání balíků do 
deseti kilogramů, doručení 
peněž poštovní složenkou 
či dodání doporučených  
a cenných zásilek.

O podobnou částku firma 
žádala za předchozí roky. 
Regulátor ale velkou část 
nároků neuznal a částku 
zhruba o miliardu snížil. 

 /čtk/

PrVní sEtkání užiVAtElů cvičného proudového letounu Albatros L-39 se uskutečnilo na letišti 
ve Vodochodech. Společnost Aero Vodochody přitom představila ukázkový letoun L-39CW, který je 
poháněn motorem pro novou generaci modernizovaných Albatrosů L-39NG. 

ALbAtroS číSLo dVě 

Fo
to

 č
kt

kolem Prazdroje 
krouží i Číňané
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n Pro sázkaře nastává 
výjimečná příležitost, 
na kterou i fanoušci 
čekali dvanáct let – 
Světový pohár. 

Dušan Kütner

U největších sázkových 
kanceláří Tipsport a Fortuna 
by tak lidé v nadcházejícím 
Světovém poháru mohli 
prosázet přes 300 milionů 
korun. Předchozí letošní tři 
velké sportovní akce – fotba-
lové Euro, hokejové mistrov-
ství světa a letní olympiádu 
– to ale nepřekoná.

U Tipsportu by celkové 
přijaté sázky mohly dosáh-
nout dvou set milionů korun. 
Ačkoli se turnaje opět po 
letech účastní nejlepší hráči 
světa včetně hvězd z NHL, 

lidé prosázejí méně než u ho-
kejového šampionátu. 

„Turnaj nenabídne tolik 
zápasů, a navíc se jej účastní 
nejlepší z nejlepších. Kromě 
několika duelů tak nebude 
markantní rozdíl mezi favo-
rity a outsidery – a těžko tak 
tipovat, jak zápas dopadne,“ 
uvedl.

Fortuna očekává sázky na 
úrovni 110 milionů korun. 
Důvody nižšího zájmu oproti 
hokejovému mistrovství svě-
ta jsou obdobné. „Řada zápa-
sů se navíc hraje v nočních 
hodinách, což má také svůj 
vliv. Pozitivní efekt by jistě 
přineslo úspěšné vystoupení 
našeho týmu, tedy postup ze 
skupiny,“ dodal.

Jenže Česko k favoritům 
podle zámořských médií 
i tuzemských sázkových 
kanceláří nepatří. Kurz 

světový pohár přiláká  
sázky za stamiliony korun 

6 zkušených investorů 
vám poradí

Co s prachama
6. 10. 2016 | TOP HOTEL Praha

Víte, jak nejlépe 
investovat své peníze?

Evžen Korec
Zakladatel a generální
 ředitel EKOSPOL a.s.

Pavel Kupka 
Spoluzakladatel

GoldenGate CZ a.s.

Petr Novotný
Zakladatel a šéfredaktor fi nančního 

portálu Investičníweb.cz

Vladimír Železný
Zakladatel TV Nova, vinařství a největší 

soukromý sběratel umění v ČR

Aleš Michl
Spolumajitel investičního 

fondu QUANT

Martin Valach
Generální ředitel společnosti 

Swiss Life Select ČR

vám poradí

Evžen Korec
Zakladatel a generální

Pavel Kupka
Spoluzakladatel

portálu Investičníweb.cz

vám poradí

Petr Novotný
Zakladatel a šéfredaktor fi nančního 

vám poradí

Zakladatel a šéfredaktor fi nančního 
portálu Investičníweb.cz

Vladimír Železný
Zakladatel TV Nova, vinařství a největší 

soukromý sběratel umění v ČR

fondu QUANT

Zakladatel TV Nova, vinařství a největší 

 ředitel EKOSPOL a.s.

Aleš Michl
Spolumajitel investičního 

 ředitel EKOSPOL a.s.

Spolumajitel investičního 
fondu QUANT GoldenGate CZ a.s.

Martin Valach
Generální ředitel společnosti 

Swiss Life Select ČR

Spoluzakladatel
GoldenGate CZ a.s.

Konference, jaká
tady ještě nebyla

www.cosprachama.cz

4 990 Kč
do 30. 9. 2016

5 990 Kč
do 6. 10 .2016

CENA VSTUPENKY

257452/30� inzerce

 Pramen sázkové kanceláře

Kurzy na vítězství ve Světovém poháru v hokeji

Tipsport Fortuna Chance SynotTip Sazka

Kanada 1,9 2 1,9 2,05 1,9

USA 7 6,5 7 6,5 6,5

Švédsko 7 7 7 6,5 7

Rusko 7 7 7 6 6,5

Finsko 11 10 11 11 12

Severní Amerika 15 15 15 20 12

Česko 30 30 30 25 30

výběr Evropy 60 60 60 45 50

na vítězství v turnaji činí 
většinou 30:1, což je druhý 
nejhorší kurz ze všech osmi 
účastníků – hůře už je na 
tom jen výběr Evropy s kur-
zem 45 až 60:1.

U dvou největších kan-
celáří Tipsport a Fortuna 

přitom lidé na letošní mis-
trovství Evropy ve Francii 
prosázeli rekordních 1,7 
miliardy korun. U světového 
šampionátu v hokeji to bylo 
přes devět set milionů, u let-
ní olympiády pak ještě o sto 
milionů méně.

Vinařství se 
snaží vyrovnat 
s pokutou
Vinařství Mutěnice, jehož 
žalobu proti rozhodnutí 
potravinářské inspekce 
zamítl soud, a musí tak 
zaplatit pokutu 900 tisíc 
korun za falšování, čeká 
na doručení odůvodnění 
rozsudku a zváží, zda podá 
kasační stížnost k Nejvyš-
šímu správnímu soudu. 
Podle jednatele Jindřicha 
Robka majitel firmy případ 
zdědil po předchozím 
a nyní se s ním snaží vypo-
řádat tak, aby se to firmy 
co možná nejméně dotklo. 

„Žaloba se týká kon-
trolních zjištění Státní 
zemědělské a potravinář-
ské inspekce z roku 2012, 
v plném rozsahu se tedy 
týká jak minulých majitelů, 
tak minulého managemen-
tu,“ uvedl Robek. Vinařství 
dostalo vysokou pokutu 
proto, že se prohřešky 
opakovaly. /čtk/



| 8 | byznys story Chmelařství, družstvo žateC

Plocha chmelnic obhospo-
dařovaná Chmelařstvím, 
družstvo Žatec, odpovídá 
zhruba 95 procentům plochy 
všech chmelnic v celé České 
republice po celou histo-
rii družstva, jehož kořeny 
spadají do období po druhé 
světové válce. Bylo tomu tak 

i v devadesátých letech, kdy 
mělo družstvo dvakrát tolik 
členů než nyní. Chmel se ale 
tehdy pěstoval na více než 
deseti tisících hektarech. Od 
té doby plochy i produkce 
klesaly. Minima dosáhla roz-
loha před třemi lety, kdy se 
sklízelo na 4319 hektarech. 

chmelařství na dně
Důvody byly hlavně eko-
nomické, například pokles 
poptávky v jednom z největ-
ších odbytišť pro tuzemský 
chmel v Japonsku, kam se 
vyváží od roku 1905. Roli ale 
také sehrálo to, že tehdejší 
největší světový pivovar 

Anheuser Busch ukončil 
kontrakty na žatecký chmel 
kvůli známkoprávním 
sporům s budějovickým 
Budvarem. Velkou roli hrál 
i tlak pivovarů na snižování 
nákladů, a tedy snížení jejich 
poptávky.

„Většina těchto chmelnic 
je nenávratně pryč,“ 
říká předseda 
družstva Zdeněk 
Rosa. Na drtivé 
většině býva-
lých chmelnic 
byly totiž 
zbourány 
konstrukce, 
bez nichž 
se pěstování 
chmele neobejde, 
a pěstuje se na nich 
dávno něco jiného. 
Mnohé chmelnice měli při-
tom pěstitelé pouze v nájmu, 
takže pokud majitel půdy 
s obnovou chmelnice nesou-
hlasí, má zájemce o pěstová-
ní zelených šišek smůlu.

konečně oživení
Přesto se zdá, že obor 
dosáhl svého dna a již třetím 
rokem plochy chmelnic 
mírně rostou. Letos to je 
4775 hektarů a cílem je opět 
po letech překonat hra-
nici pěti tisíc hektarů. Za 
růstem ploch je paradoxně 
neúroda v letech 2012, 2013 
a loni. Tím se vyprázdnily 
sklady a zásoby pivovarů po 
celém světě, do něhož míří 
osmdesát procent tuzemské 
produkce. „Od té doby začal 
růst poptávky i cen na úro-
veň, která začala pokrývat 
náklady. Tím začaly růst 
i investice v oboru,“ dodává 
Rosa.

chmelnice JsoU dRahÉ
Investovat do nové chmelni-
ce přitom vůbec není levná 
záležitost. Podle hrubých 
propočtů stojí vybudování 
chmelnic o 50 hektarech 
včetně doprovodných tech-
nologií okolo stovky milionů 
korun. Třetinu stojí stavba 

samotné konstruk-
ce, česací stroje, 

sušárna a hala 
další třetinu. 

Zbytek stojí 
technika jako 
postřikovače, 
strhávače, 
stroje pro kul-

tivaci porostů 
a další. 
„Co se týče ná-

vratnosti, investoři 
se u jiných běžných 

investic dívají na horizont 
pěti sedmi let. U chmelu 
jsme vždy počítali s horizon-
tem delším, kolem patnácti 
roků,“ podotýká Rosa. Se 
vzrůstajícím zájmem o rozši-
řování chmelnic a tuzemský 
chmel se i tato doba mírně 
zkracuje. 

vlastní speciální stRoJe
Ve srovnání s dobou před lis-
topadem 1989 podnik prošel 
jednou významnou změnou. 
Za předchozího režimu se 
podnik věnoval nejen náku-
pu, skladování a zpracování 
chmele, ale také výstavbě 
chmelnic a dodávce chme-
lařských potřeb. Po revoluci 
se specializace rozšířila i na 
vlastní sklizňovou techniku. 
Česačky chmele a sušárny 
do té doby vyráběly státní 
podniky jako Agrostroj Pros-
tějov nebo Vzduchotechnika 
Nové Mesto nad Váhom.

Dnes žádná jiná firma 
než žatecké družstvo, která 
by se zaměřila na výrobu 
speciálních technologií na 
chmel, zejména na česání 
a sušení, téměř neexistuje. 
„V posledních dvaceti letech 
tak máme i vlastní vývoj 
a produkci česacích strojů. 
V tomto okruhu se naše čin-
nost rozšířila,“ zdůrazňuje 
Rosa. Většinu strojů vyrábí 
pro své členy, část ale putuje 
i na vývoz, zejména do Ně-
mecka. V minulosti ale byly 
instalovány i třeba v Rusku, 
Číně, ve Spojených státech, 
Bělorusku či v Austrálii.

pomáhá Boom minipivovaRŮ
Ještě jeden důvod pro rozši-
řování chmelnic se v posled-
ních letech objevil, a to prud-
ký růst počtu minipivovarů 
nejen v Česku, kde jich je 
přes 350, ale i ve světě. Vždyť 

Český chmel 
zná svět už 
stovky let
n Mysleme jen na to, že chmel je naše zlato, zpívá se 
v klasickém muzikálu Starci na chmelu. V čele se žateckým 
poloraným červeňákem patří chmel k tradičním českým 
exportním artiklům. Vždyť první zmínky o něm pocházejí 
z osmého století a již začátkem druhého tisíciletí se po 
Labi vyvážel do sousedních zemí. Česko je nyní třetím 
největším světovým producentem po Německu a USA. 
A to vše zejména díky stovce pěstitelů sdružených 
ve Chmelařství, družstvo Žatec, kteří obhospodařují 
4265 hektarů chmelnic v Česku.

dlouhodobý byznys. Vybudování chmelnice o 50 hektarech 
včetně technologií stojí okolo stovky milionů korun. Návratnost in-
vestice je kolem patnácti let, říká předseda družstva Zdeněk Rosa. 

ověřený původ. Dnes je již možné vysledovat cestu chmele od 
pivovaru až ke konkrétní chmelnici. Systém certifikace brání poku-
sům vydávat méně kvalitní chmel za špičkový poloraný červeňák.

Plochy 
chmelnic v Česku po 

dlouhých letech útlumu 
již třetím rokem mírně 
rostou. Letos se chmel 

pěstuje na 

4775
hektarech.
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Za první republiky se 
pěstování chmele věnovaly 
stovky subjektů. Hned 
po válce v roce 1945 bylo 
založeno Družstvo pěstitelů 
chmele, které v následujících 
dvou letech zabezpečovalo 
výkup a odbyt svých členů. 
Družstevní snahy ale byly 
přerušeny po nástupu 
komunistů v únoru 1948, kdy 
byla v družstvu zavedena 
národní správa. Základ nynější 
podoby družstva byl položen 
na Nový rok 1960, kdy se 
sloučily tehdejší Výkupní 
sklad chmele a Stanice pro 
pěstování chmele. Výsledkem 
byl vznik národního podniku 
Chmelařství. Za značného 
přispění hlavních propagátorů 
původních myšlenek byl 
po listopadu 1989 podnik 
odstátněn, mnohé chmelnice 
v restitucích vráceny 
původním majitelům 
a 1. října 1992 dostalo 
družstvo nynější formu, obsah 
a svůj název. Samotnému 
obchodu s chmelem se nyní 
věnuje dceřiná firma družstva 
Bohemia Hop.

počátky družstva 
jsou v poválečné éře

jen ve Spojených státech je 
jich nyní přes 4700. 

V USA přitom řemesl-
né craft pivovary hodně 
preferují svrchně kvašená 
piva typu ale a IPA. Mnozí 
zahraniční pěstitelé chmele 
včetně největší konkurence 
v Německu se proto začali 
orientovat na chmel vhodný 
pro tyto druhy piv a omezili 
produkci chmele vhodného 
pro spodně kvašené ležácké 
pivo, jakým je právě žatecký 
poloraný červeňák. „Přispělo 
to k tomu, že vnímáme větší 
poptávku po českém chmelu 
ve světě právě pro potřeby 
ležáckých piv,“ sděluje Rosa.

staRÉ a novÉ tRhy
Struktura zemí, kam se tu-
zemský chmel vyváží, se tak 
v posledních dvaceti letech 
přece jen změnila. Japonsko, 
kam v minulosti směřovaly 
až dvě pětiny produkce, sní-
žilo poptávku, takže se mu 
v posledních letech vyrovna-
la Čína. Nejlidnatější země 
světa zažívá boom výroby 
piva a nyní z jejích pivovarů 
pochází čtvrtina světové 
produkce.

O český chmel je přitom 
takový zájem, že se čas 
od času v zahraničí objeví 
pokus pod jeho jménem 
žatecký poloraný červeňák 
prodávat obyčejný méně 
kvalitní chmel. Česká repub-
lika na to zareagovala vybu-
dováním systému certifikace 
a ověřování původu chmele, 
takže dnes je možné vysledo-
vat cestu chmele od pivovaru 
až ke konkrétní chmelnici. 
„Dnes už máme analytické 
nástroje, které dokážou 
určit, kolik je ve vzorku 
žatecké odrůdy a jestli je tam 
vůbec,“ říká Rosa. Zákazníci 
tak často posílají vzorky do 
Žatce na průzkum, právě aby 
se ujistili, že nakoupili pravý 
žatecký chmel. Podvodů ale 
není tolik a ročně se jedná 
o množství v řádu tun.

stUdenty chmel neláká
Se stoupajícími plocha-
mi chmelnic v Česku ale 
začínají pěstitelé narážet 
ještě na jeden problém, a to 
je dostupnost pracovní síly. 
Pěstování chmele obnáší 
dvě období, kdy je nárazově 
potřeba vždy na pár týdnů 
několik tisíc brigádníků 
navíc. Na jaře v době, kdy je 
potřeba natáhnout dráty na 
konstrukcích tak, aby měl 
chmel po čem šplhat, a poté 
na podzim při sklizni. „Před 
pěti lety, kdy ekonomika 
tolik nefungovala a byla 

Dušan 
Kütner

stranu připravil

vyšší míra nezaměstnanosti, 
to bylo jednodušší. Ekono-
mika nyní funguje u nás i na 
Slovensku, nezaměstnanost 
klesla, takže pro pěstitele je 
to s pracovními silami složi-
té,“ poznamenává Rosa.

V minulosti vydatně 
pomáhaly střední a vysoké 
školy po celé republice, které 
organizovaně posílaly na 
chmel celé ročníky. To ale 
v devadesátých letech skon-
čilo a podíl účasti středních 
škol na jarních pracích je mi-
nimální. Na sklizeň chmele 
sice chodí studenti sami, ale 
většinou jsou to lidé z okolí 
chmelnic nebo studenti 
posílaní přes pracovní agen-
tury. Mezi brigádníky tak 
nyní agenturní zaměstnanci 
převládají, neboť posílají 
především dospělé pracov-
níky, a to nejen z Česka, ale 
třeba i Slovenska, Rumunska 
či z Bulharska. Chmelu se 
tak sice v Česku začíná opět 
více dařit, ale muzikálové 
doby Starců na chmelu jsou 
zřejmě nenávratně pryč.

velký odbyt v Číně. Struktura zemí, kam se tuzemský chmel vyváží, se změnila. Japonsko, kam 
v minulosti směřovaly až dvě pětiny české produkce chmele, snížilo poptávku, takže se mu v posled-
ních letech vyrovnala Čína. Z jejích pivovarů už pochází čtvrtina světové produkce piva.
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Nexen „obuje“  Porsche Cayenne

Jihokorejský výrobce pneumatik Nexen, který u Žatce 
na Ústecku chystá svoji evropskou výrobní základnu, se 
vůbec poprvé stane dodavatelem německé luxusní značky 
Porsche. Nexeny bude obouvat sportovně užitkový model 
Porsche Cayenne.  více e15.cz

Indonésie prošetří Google kvůli daním 

Indonésie podezírá Google, že nezaplatil daň z příjmů z rekla-
my. Místní daňový úřad proto zahájí vyšetřování této společ-
nosti. Podezření podle úřadu vyvolal fakt, že firma odmítla 
spolupracovat, když jí byl v dubnu zaslán dopis s požadav-
kem, zda úřady mohou přezkoumat její daňové záznamy. 

Unipetrol slučuje své dceřiné společnosti

Petrochemický holding Unipetrol sloučí svoji dceřinou 
společnost Česká rafinérská s další svou dcerou Unipetrol 
RPA. Nástupnickou společností bude Unipetrol RPA. Fúzi 
musí ještě schválit valné hromady obou společností. /čtk/

Krátce
Země Množství Kurz

Austrálie 1 17,973

Čína 1 3,600

Dánsko 1 3,629

EMU 1 27,025

Chorvatsko 1 3,598

Japonsko 100 23,503

Kanada 1 18,223

Maďarsko 100 8,711

Norsko 1 2,917

Polsko 1 6,248

Rusko 100 36,932

Švédsko 1 2,830

Švýcarsko 1 24,700

Turecko 1 8,073

USA 1 24,017

Velká Británie 1 31,711

Kurzovní lístek ČNB Platnost od 15. 9. 2016 

Název Kurz [Kč] Změna  [%]

CETV 53,50 -0,83

ČEZ 424,00 -0,24

Erste Bank 694,00 -1,15

Fortuna 89,40 1,25

Kofola 420,00 0,00

KB 836,10 -0,17

Moneta 80,15 0,44

O2 CR 234,50 1,03

Pegas 791,70 -0,28

Philip Mor. ČR 12 605,00 -0,44

TMR 695,00 0,00

Unipetrol 179,50 -1,43

VIG 465,10 -0,70

Celkový objem (v tisících korun) 399 436,25

Akcie na pražské burze 15. 9. 2016 

n Projekt za 18 miliard 
liber by měl vytvořit 
až 25 tisíc nových pra-
covních míst.

První novou jadernou elekt-
rárnu v Británii za dvě deseti-
letí má postavit francouzská 
elektrárenská společnost EDF 
s pomocí čínské státní firmy 
China General Nuclear (CGN). 
Britská vláda totiž po důklad-
ném překouzmání schválila 
projekt jaderné elektrárny 
Hinkley Point C. Souhlas 
s projektem za 18 miliard 
liber (572 miliard korun) je 
podle vlády spojen s novými 
podmínkami, které mimo 
jiné umožní vládní intervenci 
v případě prodeje kontrolního 
podílu EDF v elektrárně.

„Po důkladné revizi návrhu 
na výstavbu Hinkley Point C 
zavedeme sérii opatření k po-
sílení bezpečnosti a zajistíme, 
že Hinkley nebude moci bez 
souhlasu vlády změnit maji-
tele,“ uvedl ministr pro podni-
kání a energetiku Greg Clark. 
Britská vláda ve včerejším 
prohlášení rovněž dala najevo, 
že chce mít větší kontrolu nad 
budoucími dohodami o zahra-
ničních investicích do jaderné 

energetiky a další klíčové 
infrastruktury.

„Po Hinkley bude britská 
vláda přebírat zvláštní podíl 
ve všech budoucích jader-
ných projektech zahrnujících 
novou výstavbu. To zajistí, že 
velké podíly nebude možné 

prodat bez vládního vědomí 
či souhlasu,“ uvedla vláda. 
„Přijdou reformy vládního 
přístupu k vlastnictví klíčové 
infrastruktury, které zajistí 
přezkoumání všech dopadů 
zahraničního vlastnictví pro 
účely národní bezpečnosti,“ 

dodala. Firmy EDF a CGN 
schválení projektu vítají. „Roz-
hodnutí britské vlády schválit 
výstavbu Hinkley Point C 
znamená znovunastartování 
jaderné energetiky v Evropě,“ 
řekl generální ředitel EDF 
Jean-Bernard Lévy. Schválení 

elektrárny vítají i britští odbo-
ráři a výrobci, podle kterých 
by elektrárna mohla vytvořit 
až 25 tisíc pracovních míst.

Projekt byl poprvé oznámen 
v roce 2007. Termín uvedení 
elektrárny do provozu byl ale 
od té doby několikrát odložen 
kvůli regulačním překážkám, 
jaderné havárii v japonské 
Fukušimě a zhoršení finanční 
situace EDF. Loni se francouz-
ský podnik dohodl, že čínská 
společnost CGN do projektu 
vloží šest miliard liber a získá 
v něm třetinový podíl.

CGN také včera podotkla, 
že díky souhlasu britské vlády 
může spolupracovat s EDF na 
zajištění bezpečného a spo-
lehlivého zdroje elektřiny pro 
Británii. Snaha britské vlády 
zajistit si větší kontrolu nad 
zahraničními investicemi 
čínskou firmu podle zdroje 
agentury Reuters neznepo-
kojuje.

Peking v srpnu varoval, že 
neschválení projektu by moh-
lo ohrozit vzájemné vztahy 
mezi Británií a Čínou. List 
Financial Times s odvoláním 
na čínské představitele napsal, 
že zrušení projektu by mohlo 
mít negativní dopad i na další 
plánované čínské investice 
v Británii. /čtk/

elektrárnu hinkley Point 
odklepla britská vláda

velké riziko. EDF čínský partner CGN by v období 35 let, kdy elektrárna Hinkley Point C bude 
v provozu, mohl utržit více než 100 miliard liber (3,2 bilionu korun). 
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Vychází dnes
v deníku

 

Speciál o mimořádném 
hokejovém turnaji
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Bank of  
England si 
bere time-out
Na svém čtvrtečním zasedání 
si britská centrální banka 
vybrala oddechový čas a úro-
kové sazby ponechala beze 
změny. 

Mohla si to tentokrát do-
volit, neboť k preventivnímu 
snížení úrokových sazeb na 
historicky nejnižší úroveň 
0,25 procenta přistoupila již 
v srpnu. V srpnu zároveň ob-
novila i nákupy aktiv, kterých 
se rozhodla nakoupit za 60 
miliard liber. To by mělo navý-
šit jejich objem na celkových 
435 miliard. Jejím cílem bylo 
zabránit prudkému propadu 
indikátorů důvěry, kterého se 
po vystoupení z EU obávala. 

A jak se zdá, to se jí skuteč-
ně podařilo. Ještě v červenci 
se nálada britských průmy-
slníků měřená indexem PMI 
nacházela pod 50bodovou 

hranicí a signalizovala výraz-
né snížení aktivity v oblasti 
průmyslu. V srpnu však tento 
index vyletěl až na 53,3 bodu 
a dostal se tak dokonce nad 
úroveň ještě před samotným 
vystoupením z EU. 

Zdá se, že britský průmysl 
se tedy zatím brexitu nebojí. 
Raketové zlepšení důvěry 
nastalo nejen v oblasti prů-
myslu, ale i v oblasti služeb. 
A ostatně ani další data zatím 
nevykázala nějaké dramatic-
ké zhoršení. 

Na slabší úrovně se již 
příliš nechce ani kurzu libry 
vůči dolaru, která se drží 
kolem úrovně 1,32 dolaru za 
libru. Britská centrální banka 
včera dokonce revidovala 
svůj odhad růstu HDP za třetí 
čtvrtletí z původní nuly na 
0,2 procenta mezikvartálně. 

Celkově tedy dopady brexi-
tu na britskou ekonomiku 
nejsou zatím rozhodně tak 
dramatické, jak se původ-
ně očekávalo. Další snížení 
úrokových sazeb, které by 
podle srpnového prohlášení 
centrální banky mělo nastat 
do konce letošního roku, není 
tedy až tak jisté.

Autorka je analytičkou  
v Komerční bance

Z parketu

Jana Steckerová 

O 10 procent meziročně vzrostl 
v srpnu prodej automobilů 
v EU na 819 126 vozů.
Mladoboleslavská Škoda Auto 
od ledna do srpna zvýšila 
v EU prodej o 6,5 procenta na 
téměř 421 tisíc vozů. 

V samotném srpnu jí odbyt 
na unijním trhu meziročně 
vzrostl asi o čtyři procenta 
na téměř 40 tisíc vozů po 
desetiprocentním propadu 
v předchozím měsíci. 

„Z hlediska podílů 
jednotlivých značek osobních 
vozů je na trhu EU patrné 
trvalé oslabování pozice VW 
Group (meziroční pokles 
o více než jedno procento), 
která však v absolutních 
číslech zůstává dominantním 
hráčem na tomto trhu 
s podílem 23,9 procenta. 

„Škoda je v rámci EU 
v tomto roce devátou 
nejprodávanější značkou,“ 
uvedl Petr Kymlička 
z auditorské sítě BDO. /čtk/

Prodeje automobilů 
v eU rostou 

n Automobilky Ford, 
Volvo nebo Aston 
Martin šetří, začínají 
proto opouštět světové 
automobilové veletrhy. 

Michal Tomeš

Přeplněné výstavní haly, tisí-
ce lidí, automobily obklope-
né novináři a všudypřítomné 
hostesky. Podle výrobců 
automobilů už tento způsob 
nabízení vozů není pro 

zákazníky lákavý. A to i pře-
sto, že se automobilových 
veletrhů účastní rok od roku 
více návštěvníků. Ti jsou 
však vůči nabídkám imunní, 
automobilky tak musejí své 
obchodní strategie přehod-
nocovat. 

Patrně k nejradikálněj-
ším krokům sáhly takové 
značky jako Ford, Volvo nebo 
Aston Martin. Ty všechny 
se rozhodly nezúčastnit 
se automobilového svátku 
v Paříži, který začíná  

1. října. Automobilky se 
raději rozhodly ušetřené 
prostředky do propagace 
investovat jinak, efektivněji. 

„Dříve jsme měli takový 
pocit, že nesmíme zmeškat 
žádný autoveletrh. Nyní však 
existují lepší způsoby, jak 
peníze utratit,“ řekl pro Blo-
omberg ředitel automobilky 
Aston Martin Andy Palmer.

Podobně se vyjádřil také 
Ford, který svůj stánek na 
veletrhu mít nebude. Podle 
vyjádření výrobce chce spo-

lečnost zkusit jiné způsoby, 
jak osloví své zákazníky pří-
mo ve Francii. Také navýšila 
rozpočet na nové a experi-
mentální způsoby propaga-
ce o padesát procent. 

Výrobce však veletrhy 
úplně nezavrhl, raději se 
však účastnil pařížské 
konference Le Web, která se 
zabývá digitálními a tech-
nologickými inovacemi. To 
souvisí také s tím, kam celý 
automobilový průmysl smě-
řuje.                          více e15.cz

automobilky mění prodejní strategii
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http://zpravy.e15.cz/byznys/obchod-a-sluzby/automobilky-meni-prodejni-strategie-na-parizsky-autosalon-se-jim-nechce-1321307
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n Frontová města Kra-
matorsk a Slavjansk 
navštívili ministři 
zahraničí Německa 
a Francie.

V pořadí již desáté vyhlášené 
příměří mělo od včerejška 
platit na stále neklidném 
východě Ukrajiny. Stejně 
jako v předchozích devíti 
případech zůstalo právě jen 
u vyhlášení. A podobně jako 
dosud vždy se separatisté 
i vládní síly vzájemně obvi-
ňují z porušování dohodnu-
tého klidu zbraní. Podle rus-
ké státní televize povstalci 
obvinili ukrajinskou armádu, 
že proti nim hned ráno 
spustila minometnou palbu. 
Ukrajinská strana zase tvrdí, 

že separatisté střílejí z leh-
kých zbraní a házejí granáty.

Nové příměří přitom ozná-
mili v úterý sami separatisté 
s tím, že od půlnoci 
zastaví palbu 
jednostranně. 
Kyjev reagoval, 
že se k němu 
připojí.

V něčem je 
však desátý 
pokus o klid 
zbraní přece 
jen ojedinělý. 
Časově se sho-
duje s příjezdem 
ministrů zahraničí 
Německa a Francie Fran-
ka-Waltera Steinmeiera 
a Jeana-Marca Ayraulta do 
donbaských frontových měst 
Kramatorsk a Slavjansk. Obě 
jsou na dohled od separa-

Příměří na východě 
Ukrajiny se nedaří

Zásobování syrského Aleppa 
komplikují spory o stažení 
syrské armády a povstalců 
z klíčové silnice Castello. 
Rusko chce zajistit, že se 
všichni ze zásobovací trasy 
postupně stáhnou. V zemi 
platí od pondělka příměří, 
obě strany se však obviňují 
z jeho porušování. 

Příměří má umožnit zá-
sobování v místech, kde se 
bojovalo; Aleppo je jedním 
z nich. Syrská organizace 
pro lidská práva (SOHR) 
tvrdí, že vojáci i povstalci se 
ze silnice Castello odmítají 
stáhnout. SOHR sleduje 
situaci v Sýrii z Británie, 
v Sýrii prý má síť informá-
torů. „Režim je připraven na 
stažení, ale vojáci se nepo-
hnou, nezačne-li se stahovat 
opozice,“ sdělil Ramí Abdar 
Rahmán ze SOHR.

Agentura Reuters citova-
la zástupce povstalců, který 
řekl, že povstalecké skupiny 
o stažení stále debatují, 
protože „dohoda o příměří 
předpokládá, že vláda musí 
dodržet příměří, což se 
nestalo. I ve středu úto-
čili právě na místa poblíž 
silnice Castello,“ řekl zdroj. 
Podle povstalců má první 
pomoc do Aleppa dorazit 
dnes. Podmínkou však je 
uvolnění zásobovací trasy.

Zmocněnec OSN pro Sýrii 
Staffan de Mistura včera 
v Ženevě prohlásil, že na 
cestu je připraveno čtyřicet 
kamionů OSN, ale syrská 
vláda podle něj zatím nepo-
skytla povolení pro jejich 
průjezd. Očekává, že se USA 
s Ruskem dohodnou o trase 
Castello a Rusko potvrdilo, 
že se o tom jedná. /čtk/

Pomoc aleppu brzdí 
zablokovaná silnice

Merkelová žádá lepší 
ochranu hranic EU

Německá kancléřka Angela 
Merkelová včera vyzvala 
k lepší společné ochraně 
vnějších hranic EU, která je 
podle ní „v klíčovém období 
své existence“. Po jednání 
s francouzským preziden-
tem Françoisem Hollandem 
v Paříži také uvedla, že 
příliv uprchlíků do Evropy 
způsobují nejen válečné 
konflikty, ale i chudoba.

Rusové s Turky pokročili 
ve stavbě plynovodu
Příští měsíc by Rusko a Tu- 
recko měly podepsat do- 
hodu, která umožní vybu-
dování podmořské části 
plynovodu Turkish Stream. 
Výstavba této sekce by měla 
začít ke konci příštího roku, 
řekl náměstek šéfa plyná-
renské společnosti Gaz- 
prom Alexandr Medveděv.

Trump byl při proslovu 
v kostele pokárán
Donaldu Trumpovi se ve 
středu nevedlo v michigan-
ském městě Flint, známém 
případem kontaminované 
vody. Reverendka Faith 
Greenová Timmonsová 

kandidáta republikánů 
na prezidenta nemilosrd-
ně přerušila, když začal 
v metodistickém kostele 
útočit na svou soupeřku 
ve volbách Hillary Clinto-
novou. Přišla na pódium 
a zastavila Trumpovo 
vystoupení: „Pane Trumpe, 
pozvala jsem vás, abyste 
nám poděkoval za to, co 
jsme ve Flintu udělali, ne 
kvůli politickému projevu.“

Libye rozjela těžbu ropy

Libyjská státní společnost 
National Oil Corporation 
přebírá od jednotek ge-
nerála Chalífy Haftara tři 
ropné terminály a začne 
z nich vyvážet ropu. Díky 
osvobození terminálů 
obnovuje těžbu ropné pole 
Nafúra, které leží jižně od 
přístavů. /čtk/

Krátce

Výkonná rada Mezinárodního měnového fondu schválila po 
přezkoumání plnění podmínek záchranného programu uvolnění 
jedné miliardy dolarů z půjčky pro Ukrajinu. Podle šéfky fondu 
Christine Lagardeové vykazuje Ukrajina známky oživení bez ohledu 
na obtížné vnější podmínky a vážnou hospodářskou krizi. Inflace 
rychle ustupuje, rostou hrubé zahraniční rezervy a bankovní vklady. 
Ekonomický růst by se měl dále zvyšovat. Lagardeová současně 
varovala, že by se ukrajinské úřady měly vyhnout změnám v daňové 
politice, které by způsobily vyšší deficit. Země by se měla zaměřit na 
zlepšení daňové a celní správy. Důležitá je i penzijní reforma.

MMF schválil Kyjevu
miliardovou půjčku

důKazy. Zástupci OBSE v regionu včera ukázali ministrům Steinmeierovi (první zleva vepředu) 
a Ayraultovi (vedle něj vpravo) zbytky granátů a různých střel posbíraných ve sledované oblasti. 
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tistických sil pod kontrolou 
ukrajinské armády. Cílem 
mise evropských politiků má 
být oživení dynamiky míro-

vých dohod z Minsku, 
jejichž uplatňová-

ní „postupuje 
hlemýždím 

tempem“, jak 
si ve středu 
postěžoval 
německý 
šéfdiplomat 

Steinmeier.
Ve Slavjansku 

Ayrault se Stein-
meierem navštívili 

budovu pozorovatelů 
z Organizace pro bezpečnost 
a spolupráci v Evropě, kde 
na ně čekaly i čtyři desítky 
demonstrantů odmítajících 
úvahu o poskytnutí auto-
nomního statusu separatis-
tickým regionům v oblasti 
Doněcka a Luhanska.

Demonstranti nesli 
transparenty s nápisy jako 
„Neopakujte Mnichov 1938“ 
s připomínkou zrady západ-
ních zemí vůči tehdejšímu 
Československu, které zůsta-
lo osamoceno před rozpína-
vostí nacistického Německa. 
Na dalších transparentech se 
objevila hesla jako „Říkáme 
‚ne‘ zvláštnímu statusu pro 
Donbas“ nebo „Jsme Ukraji-
na“. /čtk, hý/

Evropské
politiky čekaly 
ve Slavjansku

čtyři
desítky demonstrantů 

odmítajících
autonomii Luhanska

a Doněcka.
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Tvář dne 

 Jsem loajální k naší straně, takže  
bych ve sněmovně hlasovala proti.  
Ale můj osobní názor je, že je dobře, 
když zákon budeme mít,
řekla k novele zákona o střetu  
zájmů pražská primátorka  
Adriana Krnáčová (ANO)
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Jak odvrátit 
českou  
e-katastrofu
O marketingu jedné ame-
rické počítačové firmy se 
říkávalo, že kdyby prodávala 
sushi, bude ho nabízet pod 
názvem „mrtvá syrová ryba“. 
Marketingové schopnosti 
české veřejné správy v otáz-
kách e-governmentu nejsou 
prozatím o nic lepší. Proto je 
zásadní brzdou proměny stá-
tu v dodavatele pohodlných 

internetových služeb hlavně 
nedostatek poptávky.

Co vás napadne, když se 
řekne e-government? Autor 
tohoto komentáře provedl ve 
svém okolí rychlý nevědecký 
výzkum a vyslechl tyto od-
povědi: registr vozidel (tedy 
menší a méně významná, leč 
totálně zpackaná zakázka 
s velkou mediální odezvou); 
korupce; a v jednom případě 
také Ivan Langer, ne nutně 
v souvislosti s těmi předešlý-
mi odpověďmi.

V době, kdy byl Ivan 
Langer ministrem vnitra, se 
u nás e-government doce-
la rozjel. Vznikla solidní 
systémová koncepce, později 
částečně realizovaná. Potíž 
je v tom, že jen částečně. 
Máme promyšlený systém 
základních registrů oby-

vatel, osob a nemovitostí, 
solidní pravidla pro svázání 
dílčích agend s těmito klí-
čovými databázemi. Máme 
systémy jako CzechPoint či 
datové schránky, na které se 
permanentně nadává mimo 
jiné proto, že všichni rychle 
zapomněli, jak komplikova-
ně se různá podání vyřizova-
la před nimi. 

Máme ovšem také velké 
rozpory mezi rezorty, jak 
v e-governmentu postupovat 
dále, hromady klacků pod 
různýma nohama, máme 
totální nedůvěru veřejnosti – 
a elektronizace se zastavila. 
Dnes Česko v této oblasti 
významně zaostává za Ev-
ropou, což ještě kolem roku 
2000 nebyla pravda.

Takzvaná Iniciativa 
202020, vyhlášená v těchto 

dnech, s tím chce pohnout. 
Což není malý cíl. A je to 
velice riskantní podnik už 
proto, že jde o společný pro-
jekt státu a komerční sféry, 
tedy okamžitý snadný terč 
obvinění z dalších korupč-
ních snah. 

To číslo znamená být do 
roku 2020 na 20. místě na 
světovém žebříčku kvality 
e-governmentu. Dnes jsme 
50. na světě a 24. v EU, což 
je katastrofální. Použité 
mezinárodní metodiky 
lze zpochybňovat, ale že 
není situace dobrá, je jasné 
pouhým okem: srovnejte si, 
jak komunikujete s bankou, 
jak s prodejcem psího žrádla 
a jak se státem. Stát z toho 
vyjde nejhůř – nejméně 
přívětivý, nejméně pohodlný, 
nejméně srozumitelný.

Asi se objeví tenden-
ce lámat nad Iniciativou 
202020 předem hůl. Lze 
to pochopit. Málokde je 
prostor pro fixlování kolem 
státních zakázek tak velký 
a lákavý jako v informatice. 
Co však projednou odložit 
skepsi na později a počkat na 
výsledky? Je to poprvé, kdy 
se za takovou akci otevřeně 
postavil předseda vlády. Je to 
poprvé, kdy v jejím čele stojí 
člověk, který se těší důvěře 
komerční i státní sféry – 
prezident ICT Unie Zdeněk 
Zajíček. A je to také napo-
sled, kdy máme šanci situaci 
vyřešit. Jinak se propadneme 
do klubu zaostalých nezají-
mavých montoven – asi už 
nenávratně.

Autor je analytikem IT

Komentář

Petr Koubský
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Michael Fokt 

Při procházce uličkami 
Trogiru se zatočí hlava všem 
milovníkům středověké 
architektury, kteří si řekou 
turistů proderou cestu až na 
Radovanovo náměstí před 
katedrálou svatého Vavřince. 
Původně měla mít tři věže, 
nakonec je tu pouze jediná. 
Stojí však za to. Celá kated-
rála vznikala asi tak čtyři 
staletí, takže její zvonice při-
pomíná něco jako obrovský 
zkamenělý svatební dort. 
Čtyři patra, čtyři stavební 
slohy. Hezky popořádku od 
románského přes raně i pozd-
ně gotický až k renesanci. 
A čtyři manýristické sochy 
v rozích střechy celé dílo 
korunují jako dortové svíce.

První akt
Nejpikantnější dílo se však 
skrývá hned dole, v román-
ském dávnověku v přízemí. 
Chorvatský mistr Radovan tu 
v polovině třináctého století 
vysochal nádherný portál 
se stovkou andělů, výjevy 
z Kristova života – a také 
s prvním aktem v dějinách 
chorvatského náboženského 
umění. Adam s Evou jsou zde 

zachyceni obnaženi těsně 
před prvním hříchem, a to 
dokonce ve 3D zobrazení. 
Na svou dobu to musel být 
pořádně odvážný počin.

Legendy o ženách se 
ostatně táhnou celu trogir-
skou historií. Láska prochází 
žaludkem, což prý musela 
hodně rychle pochopit 

i mladá dívka jménem Ra-
fiola. Podlí nepřátelé ji prý 
uvěznili v benátské pevnosti 
Kamerlengo, která se dodnes 
vypíná na jihozápadním cípu 
trogirského ostrova a z je-
jíhož cimbuří se otevírají 
nádherné výhledy na zdejší 
přímořskou promenádu 
přezdívanou „Riva“. Rafiola 
prý trpělivě čekala na svého 
milého a čas za mřížemi si 
krátila pečením výtečného 
cukroví, které předtím sama 
vymyslela. Když ji vysvobo-
dil, připravovala mu sladkou 
pochoutku i doma. Plněné 
šátečky dodnes nesou její 
jméno a v trogirských restau-

Lákavé kULiSY. Trogir díky své malebnosti nejednou 
posloužil jako místo natáčení světoznámých filmů. Před-
stavoval staré Benátky, Jeruzalém nebo Paříž a kromě 
jiného si zahrál i v seriálech Doctor Who či Hra o trůny.

Hříšně krásný Trogir
n Chorvatský Trogir láká návštěvníky na his-
torii, umění i romantickou atmosféru kři-
volakých uliček. Ne náhodou se přímořské 
lázeňské město po více než dvou tisíciletích 
své existence propracovalo až na Seznam 
světového dědictví UNESCO.

racích si je můžete dát jako 
dezert. Ideálně třeba po „paš-
ticadě“, dalmatské specialitě 
z marinovaného a pečeného 
hovězího masa.

kozí město
Nejvyšší bod historického 
centra Trogiru leží ve výšce 
rovných sedmačtyřiceti met-
rů nad mořem a tvoří ho prá-
vě vrchol věže katedrály. O to 
podivnější se zdá být původ 
názvu města. Staří Řekové 
ho založili ve třetím století 
před naším letopočtem pod 
názvem Tragurion, což v pře-
kladu znamená „kozí vrch“. 
Asi tím naráželi na množství 
rohatých sudokopytníků, 
kteří tenkrát pobíhali po okol-
ních kopcích na pevnině.

Zbytky helénistického 
plánování ulic, které na 
sebe navazují kolmo, se dají 
v Trogiru rozeznat ještě 
dnes. Alespoň na satelitních 
mapách určitě. V reálu bude-
te mít někdy starost, abyste 
se v křivolakých uličkách 
neztratili. Celý ostrůvek, 
který je v Trogirském průlivu 

vklíněný mezi pevninou 
a blízkým ostrovem Čiovo, 
je však naštěstí sotva půl 
kilometru dlouhý a polovinu 
té vzdálenosti široký. Po ně-
kolika minutách chůze tedy 
spolehlivě dojdete k moři 
a za další chvilku k jednomu 
ze dvou trogirských mostů. 
Jeden spojuje historické 
centrum s pevninou a druhý 
s Čiovem.

oblíbená destinace
Ostrov Čiovo byl v minulosti 
zemí určenou pro lidi naka-
žené morem či pro uprchlíky. 
Po středověkých tureckých 
nájezdech se jich tu usídlilo 
víc než dost. Žádný výše 
postavený občan Trogiru by si 
tehdy na Čiovu své letní sídlo 
nikdy nepostavil. Časy se však 
mění a ostrov se stal oblíbe-
nou prázdninovou destinací. 
Co se však nemění, je pro-
pustnost obou mostů. Starý 
Trogir tak zákonitě působí 
jako zátka, jež znatelně zpo-
maluje dopravu tam i zpět. 
Po třiceti letech rozmýšlení 
se však konečně začíná stavět 
most nový, který jako srdeční 
bypass obejde trogirský 
ostrov a spojí Čiovo přímo 
s pevninou. Pro město, které 
ve jménu klidu jako jedno 
z prvních v Chorvatsku za-
kázalo v historickém centru 
používání neonových reklam 
a dalších moderních vymože-
ností, to bude další úleva.

Autor je spolupracovníkem  
redakce časopisu Lidé a Země
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nový star trek  
bude později

Americká televizní stanice 
CBS posunula o čtyři mě-
síce premiéru chystaného 
seriálu Star Trek: Discovery. 
Původní premiéra měla být 
v lednu příštího roku, na 
obrazovkách se ale seriál 
neobjeví dříve než v květnu. 
Čeští diváci budou moci 
seriál sledovat na Netflixu, 
který koupil práva na jeho 
uvádění mimo USA.

Plakáty květy Pacovské

Výstava kolekce 50 au-
torských plakátů Květy 
Pacovské začala v kině 
Světozor. Výstava je pokra-
čováním cyklu Zlatá éra 
československého filmo-
vého plakátu a potrvá do 
15. prosince. Pacovská je 
ve světě uznávaná autorka 
experimentálních knih 
či sochařských objektů 
z kovu i papíru. /čtk, sul/

Krátce

Mezi seriálovými 
kandidáty na cenu  
se letos objevili 
jen dva nováčci. 
Komedie Master  
of None a thriller  
Mr. Robot.
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n Lid vs. O. J. Simpson, 
Hra o trůny a Vice-
prezident(ka). To  
jsou podle počtu  
nominací favoriti  
nejprestižnějších 
amerických televiz-
ních cen, které se 
budou rozdávat tuto 
sobotu v Los Angeles.

Iva Přivřelová

Udělování cen Emmy pro 
pořady uvedené od června 
do června v hlavním vysíla-
cím čase amerických tele-
vizí se tradičně dělí na dva 
večery. Ten méně okázalý 
pro „kreativní profese“ pro-
běhl minulý víkend a bodo-
val na něm například James 
Corden se svým populárním 
karaoke v autě. Hlavní ce-
remonii s mnoha hvězdami 

a přímým přenosem v neděli 
uvede moderátor Jimmy 
Kimmel. 

Už na prvním předávání 
ceny za nejlepší obsazení 
posbírali hlavní favoriti jed-
notlivých kategorií – drama-
tická Hra o trůny, komediál-
ní Viceprezident(ka) a Lid 
vs. O. J. Simpson: American 
Crime Story. Tato minisérie 
FX připomínající slavný 
případ černošské sportovní 
a herecké hvězdy obvině-
né z vraždy exmanželky 
vstupuje na hlavní ceremo-
niál se třinácti nominace-
mi. Politická satira HBO 
Viceprezident(ka) jich má 
deset a fantasy sága HBO 
Hra o trůny devět, ačkoliv 

Ostrý střet nejlepších  
seriálů roku je tady

v součtu obou částí Prime-
time Emmy posbírala nejvíc 
nominací ona (celkem 23). 

Mezi seriálovými kandi-
dáty na cenu se letos objevili 
jen dva nováčci. Komedie 
o neúspěšném herci Master 
of None od Netflixu a thril-
ler o depresivním hackerovi 
Mr. Robot z USA Network, 
který má na kontě už Zlatý 
glóbus. Americká televizní 
akademie si ale letos také 
konečně výrazně všimla 
Takových normálních 
Američanů o dvou ruských 
špionech v USA osmdesá-
tých let, za čtvrtou sezonu 

je poprvé nominovala na 
nejlepší dramatický seriál 
i za herecké výkony Matthe-
wa Rhyse a Keri Russellové. 
Druhá sezona vynesla hlav-
ní nominaci sitcomu Black-
ish, který si utahuje nejen 
z rasových stereotypů. 

Seriálové kategorie jinak 
opakují známé oblíbence. 
Mezi dramaty to jsou kromě 
loňského vítěze Hry o trůny 
i Dům z karet, Ve jménu 
vlasti, Volejte Saulovi a na-
posledy Panství Downton. 
Vypadly Orange is the New 
Black a poslední řada Dobré 
manželky. U komedií se 

opět vrátily Taková moderní 
rodinka, Transparent, Sili-
con Valley a Unbreakable 
Kimmy Schmidt, naopak 
chybí Girls.

Ze soutěže vypadl i Ame-
rican Horror Story, který 
s každou sezonou soutěžil 
mezi minisériemi, druhá 
řada krimi Fargo a pokračo-
vání série American Crime 
se akademii zamlouvalo 
víc. S očekávaným vítězem 
Lid vs. O. J. Simpson se utká 
i Noční recepční a remake 
Kořenů.

Autorka je spolupracovnicí redakce

favORizOvaná RekOnSTRUkce. Minisérie Lid vs. O. J. Simpson patří spolu s Hrou o trůny  
k nejpravděpodobnějším vítězům mnoha cen Emmy.

Česko pošle 
na Oscary 
zelenkův film 

Česká republika vyšle 
do souboje o Oscara za 
nejlepší cizojazyčný film 
snímek Ztraceni v Mnicho-
vě režiséra Petra Zelenky. 
Rozhodlo o tom hlasování 
členů České filmové a te-
levizní akademie. Akade-
mici vybírali ze 49 českých 
hraných, dokumentárních 
a animovaných snímků.

Termín pro zaslání kan-
didátů do boje o Oscara za 
nejlepší cizojazyčný film 
vyprší 3. října. 

Americká filmová aka-
demie ze seznamu vybere 
devět filmů a z nich poslé-
ze konečných pět finalistů, 
které oznámí  
24. ledna příštího roku. 

Vítěz bude vyhlášen na 
slavnostním ceremoniálu 
26. února.

Na letošní Oscary ČFTA 
nominovala snímek Do-
mácí péče režiséra a sce-
náristy Slávka Horáka, 
který se nakonec nedostal 
do finálové nominace. Os-
cara v této kategorii získal 
maďarský film Saulův syn. 
/čtk/
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Dvořákova Praha láká  
na rodinný den

Festival Dvořákova Praha 
přichystal na 17. září program 
pro rodiče a děti plný hudeb-
ního i výtvarného tvoření.  
V prostorech pražského 
Rudolfina a na náměstí Jana 
Palacha zažijí návštěvníci pu-
tování na Měsíc s Novosvět-
skou symfonií Antonína Dvo-
řáka v podobě workshopů, 
koncerty pod širým nebem či 
při vystoupení komiků.

fEstivAl

V Mělníku oslaví 
vinobraní

V Mělníku si letos připo-
menou 105 let od prvních 
slavností vína v tomto městě. 
Tradiční třídenní slavnost 
vinařů, dobrého vína a zába-
vy bude probíhat na několika 
místech historického centra 
Mělníku i na zámku. Vyvr-
cholením akce bude tradiční 
historický průvod v čele s pa-
novníkem Karlem IV., který 
městem projde v sobotu.

výstAvA

Celník Rousseau má první 
výstavu v Praze

Národní galerie v Praze 
ve spolupráci s pařížským 
Musée d’Orsay uspořádala 
vůbec první výstavu slav-
ného naivistického malíře 
Henriho Rousseaua u nás. 
V paláci Kinských potrvá 
výstava až do 15. ledna 
a návštěvníkům nabídne 
k vidění například i díla 
českých autorů, kteří byli 
„Celníkem“ inspirováni.

KONCErt

Zažijte pravé peklo  
s Nickelback

Kanaďané Nickelback, v pro-
dejích alb multiplatinová 
a v řadě anket nejhorší sku-
pina světa, vyrazila na turné, 
které dle slov jejího zpěváka 
Chada Kroegera přinese 
fanouškům jednu mocnou 
pekelnou party. Přesvědčit se 
o tom na vlastní oči a uši mo-
hou jejich příznivci i v Praze, 
kde skupina vystoupí 18. září 
od 20 hodin v O

2
 areně. 

histOriE

Ve Veltrusích připomenou 
bramborovou válku

V okolí Chrámu obránců 
vlasti a přátel zahrad a ven-
kova, který naleznete v par-
ku nedaleko zámku Veltrusy, 
proběhne 17. září akce, která 
připomene málo známý kon-
flikt z doby vlády císařovny 
Marie Terezie. Dozvíte se zde 
vše o této válce i o historii 
brambor. Chybět nebude ani 
dobový tábor pruské a ra-
kouské armády. /mas/
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tANKOvý  
vEtEráN. 
Replika tanku Mark 
IV na Trafalgarském 
náměstí v Londýně 
připomněla sté 
výročí od prvního 
nasazení těchto 
obrněných kolosů 
v bitvě. Stalo se tak 
15. září 1916 v bitvě 
na Sommě. Tento 
konkrétní typ se 
však začal vyrábět 
až o rok později. 
Nasazení tanků bylo 
pro Němce sice vel-
kým překvapením, 
zásadní obrat ve vál-
ce však nepřineslo.
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